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NA ÚVOD

Vážené čtenářky, vážení čtenáři,

ráda bych Vás pozdravila u vydání prvního čísla našeho zpravodaje v roce 2021. Jako

novému členovi týmu MAS Radbuza mi byla svěřena čest se ujmout úvodního slova,

napsat několik řádek o sobě, a hlavně Vás naladit k zajímavému čtení, které Vás čeká

na následujících stránkách.

Jak jistě víte, v uplynulém roce bylo zájmové území MAS Radbuza významně

rozšířeno. V jedné krásné české pohádce se říká: „Inu, svět je malý a o náhody tu není

nouze.“ (Pro ty, kteří by snad nepoznali, je to věta cestovatele a prodejce bižuterie

pana Lustiga z pohádky Lotrando a Zubejda.) Právě díky začlenění Kaznějova, ze

kterého pocházím, se ke mně skrze stránky zpravodaje dostala informace o tom, že

MASka hledá nové posily, a tak Vám nyní již jako „insider“ mohu referovat o naší

práci.

Ze všech činností, kterými se MAS Radbuza zabývá (a že jich opravdu není málo), bych

zde dnes chtěla zmínit aktivity Destinační společnosti Radbuza. S ohledem na můj

dosavadní profesní život je mi tato oblast velmi blízká a s velkou radostí a odhodláním

přidám ruku k dílu s cílem, aby se náš region stal oblíbeným a vyhledávaným místem

pro návštěvníky z blízka i daleka. Proto bych zde ráda zopakovala výzvu směrem ke
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všem podnikatelům a subjektům z cestovního ruchu, aby se k nám přidali a mohli jsme společnými silami rozvíjet území, což

minulý rok přerušila pandemická situace.

Závěrem napovím, že v aktuálním vydání zpravodaje se můžete těšit na výčet novinek, mezi kterými Vás jistě zaujme nově

zřízená půjčovna digitálních pomůcek pro školy v území. Dočtete se také, že naše MASka slaví výročí založení, o aktualitách

z oblasti CLLD a mnoho dalšího.

Těším se, že budeme mít příležitost se setkat na některé z akcí, jež MAS Radbuza tradičně pořádá.

Do té doby Vám přeji pevné zdraví a mnoho sil a energie k překonání současné nelehké situace.

Pavla Bartásková, manažer programových rámců
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10. VÝROČÍ MAS RADBUZA

S p o l e č n á  p r e z e n t a c e  M A S  P K  n a  Z e m i  
ž i v i t e l c e  2 0 1 3

Vážení čtenáři, v březnu tohoto

roku oslavila MAS Radbuza významné

výročí – 10 let od vzniku organizace. To

už je pro neziskovku docela dlouhá doba

existence a jistě stojí za to připomenout

si některé zajímavé milníky

z dosavadního života naší MASky.

Bohužel jsme kvůli pandemii Covid-19

nemohli tento významný den oslavit

s vámi všemi, našimi partnery a přáteli,

tak, jak jsme původně plánovali. Chystali

jsme pro vás reprezentační ples, který

jsme si s vámi chtěli společně příjemně

užít. Museli jsme jej ale nakonec zrušit a

nyní přemýšlíme, jakou náhradní

variantu připravit, abychom alespoň

dodatečně mohli tuto událost oslavit.

Nyní uvažujeme o variantě letní slavnosti

v prázdninových měsících, a pokud ani ta

nakonec nevyjde, budeme doufat, že

reprezentační ples budeme moci

uspořádat na podzim letošního roku.

Ale zpátky k výročí a tomu, co se za

ty roky na MASce všechno událo. Na

začátku bylo nadšení manažerky

Mikroregionu Radbuza, Andrey

Kubernátové, která během svého

působení na mikroregionu „objevila“

i existenci jiné struktury, místních

akčních skupin. A světe div se, zrovna

velká část „bílého místa“ na mapě

MASek v Plzeňském kraji kopírovala

území Mikroregionu Radbuza. Oslovila

tedy ke spolupráci tehdejšího zástupce

jedné z členských obcí mikroregionu,

Filipa Hrubého, a zástupce

podnikatelského sektoru Ivana Korce,

aby společně založili MAS Radbuza,

tehdy ještě jako občanské sdružení.

S obcemi nejen z Mikroregionu Radbuza,

ale i s dalšími (od mikroregionu na sever)

stanovili zájmové území MAS. I když

u některých obcí byla zpočátku cítit jistá

nedůvěra ve vznik naší MASky a její

přínos pro území, což bylo dáno

především neznalostí fungování MASek

jako takových, nakonec se podařilo

stanovit zájmové území téměř 40 měst a

obcí, které pokrylo bílé místo mezi

okolními existujícími MAS. Zcela zásadní

byla pro rozjezd MASky bezesporu

finanční podpora měst a obcí. A to nejen

těch, které se staly členy a platily členské

příspěvky, ale všech obcí zájmového

území, které ochotně přispívaly na

činnost MAS několik prvních roků

existence, než se dostala do nového

programového období (2014-2020)

a získala dostatečné prostředky na

zajištění provozních aktivit

z evropských dotací. Za to všem těmto

obcím patří velký dík. Bez podpory

tehdejších starostů a starostek by se

MAS Radbuza asi nikdy nemohla naplno

rozjet!

Ostatní MASky, nejen z Plzeňského

kraje, nás mezi sebe rychle přijaly a

začaly nás brát jako malého Benjamínka.

Andrea Kubernátová se začala účastnit

jednání MASek, naše MAS se stala

členem Národní sítě MAS ČR. Zároveň

jsme se začali zapojovat do společných

aktivit, i když jsme se tehdy pohybovali

ve starém programovém období, ve

kterém nově vzniklé MASky neměly

nárok na čerpání finančních prostředků

do vlastního území. Jedinou příležitostí

byla finanční podpora Plzeňského kraje,

kterou jsme využili na tvorbu strategie

MAS, a tzv. projekty spolupráce.

Sousední MAS Aktivios a MAS Český

Západ nám od počátku pomáhaly

a předávaly své znalosti. Projekty

spolupráce jsme za těch několik prvních

let existence MASky zrealizovali celkem

čtyři. A i díky těmto projektům máte

dnes možnost navštívit expozici

Štěpánky Haničincové v Kvíčovicích,

Karolininu kuchyni na zámku v Rochlově,

můžete si přečíst publikaci Baroko

v krajině, aneb příběhy známé i neznámé

od Karla Drhovského nebo publikaci

o industriálních památkách v našem

území. Mnozí z vás zažili naše společná

Venkovská EXPA v Plzni na Světovaru, na

hlavním nádraží, v areálu DEPO 2015.

Od roku 2012 jsme také začali
vyhlašovat Grantový program MAS
a finančně podporovat organizátory
kulturních a společenských akcí
v území. Ze začátku na tento program
přispívali hlavně sponzoři MASky. I jim
patří poděkování za tuto nezištnou
pomoc. Mnozí z vás si s námi užili
některou z kulturních akcí, které jsme
v průběhu let pořádali, velkou část
z nich s dotační podporou Plzeňského
kraje. Slavnosti slunovratu a Baroko na
Bylinkovém panství Rochlov se staly již
zaběhnutými a významnými akcemi
v Chotěšově a Rochlově. A když byla
možnost zapojit se

… n ě k d y  s e  o p r a v d u  n e d a ř i l o ,  a l e  n a š t ě s t í  
v ž d y  z n o v u  v y s v i t l o  s l u n c e  a  m y  t a k  m o h l i  

p l n í  s i l  p o k r a č o v a t  d á l  z a  s p o l e č n ý m  c í l e m  –
r o z v o j e m  ú z e m í .

V e l e t r h  c e s t o v n í h o  r u c h u  I T E P  2 0 1 2
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do programu s Plzní, Evropským hlavním městem kultury

2015, byli jsme u toho. Stopovačka, kterou jsme před několika

lety v území vytvořili a neustále ji rozšiřujeme, jeví se

v kontextu pandemických opatření posledních měsíců jako

nadčasová záležitost. Stojíme též za vznikem Venkovského

domu Plzeňského kraje, který můžete od roku 2018 navštívit

v areálu DEPO 2015 v Plzni. V poslední době rovněž

pomáháme obcím a školám v oblasti GDPR. A jistě jsem ještě

několik dalších aktivit nyní opomenul zmínit.

A konečně jsme také s novým programovým obdobím

mohli začít realizovat Strategii komunitně vedeného místního

rozvoje a do území přinést na projekty žadatelů téměř 90

milionů korun. Další desítky milionů už pomalu klepou na

dveře v blížícím se novém programovém období. To nejspíš

bude opět posunuté (ostatně datuje se na rok 2021 až 2027),

ale na tyto neustálé změny jsme si už za ty roky zvykli.

Absolvovali jsme bezpočet nejrůznějších akcí, školení,

seminářů, jednání, ať už jako organizátoři, tak jako účastníci.

Máme za sebou rovněž několik kontrol od ministerstev

a dalších orgánů státní správy a samosprávy. Ne vždy šlo

všechno hladce, ne vždy se vše dařilo, ale tak už to chodí asi

v každé organizaci.

Když jsem v roce 2011 na MASce začínal jako manažer

MASky, který ale z hlediska náplně práce byl kromě manažera

také administrativním pracovníkem, technikem, IT

pracovníkem, uklízečem a asi ještě tak dalšími deseti

profesemi v jednom, a s ročním rozpočtem organizace v řádu

nižších statisíců korun, nenapadlo by mě, že po deseti letech

budu Výkonné radě MAS zodpovědný za práci více než deseti

pracovníků zaměstnaných na pracovní smlouvu a dalších

několika desítek „dohodářů“ s ročním rozpočtem v řádu

milionů korun. Po Andree Kubernátové, které patří dík za to,

že MASku vybudovala úplně od nuly, a Ivě Fictumové, která

MASce předsedala necelý rok, má MASka v současné době

třetího předsedu, Jana Bostla (byť technicky správně je

předsedou obec Kvíčovice). I jemu patří dík za to, jakým

způsobem rozhýbal MASku v posledních letech včetně

zastupování MASek Plzeňského kraje v pozici předsednické

MAS.

Je to za těch deset let obrovský posun a zároveň velký

závazek do budoucna. A za všechny pracovníky MASky mohu

říct, že se budeme snažit, aby naše motto „rozvíjíme náš

region“ nebylo jen pouhým sloganem na propagačních

materiálech, ale abychom všemi aktivitami MASky do

budoucna toto motto do posledního písmenka naplňovali.

Děkuji vám všem za dosavadní spolupráci a těším se na

tu budoucí. Bez vás, partnerů a přátel MAS, by naše MASka

nebyla tam, kde je!

Václav Kubernát, hlavní manažer MAS

A .  K u b e r n á t o v á  j a k o  j e d e n  z  p r ů v o d c ů  n á v š t ě v n í k ů  
V e n k o v s k é h o  E X P A  v e  S v ě t o v a r u

„ K o l e g o v é “  z  w o r k c a m p u 2 0 1 9

S p o l u p r á c e M A S , D E P O 2 0 1 5 a n o v ě v z n i k l é h o V e n k o v s k é h o d o m u P K j e v ž d y s p o l e h l i v o u
k o m b i n a c í p r o z a j í m a v é a k c e a p o d p o r u v e n k o v a  ( n e j e n ) v n a š e m ú z e m í
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GRANTOVÝ PROGRAM

Všichni pevně věříme, že se již brzy vrátíme k normálním zvyklostem a opět budeme moci navštěvovat oblíbené kulturní,
společenské i sportovní akce v okolí. Pro podporu takovýchto počinů slouží Grantový program MAS Radbuza, který pro
pořadatele akcí na území MASky spouštíme i v letošním roce. V Grantovém programu můžete pro své akce získat příspěvek až
do výše 10.000 Kč.

Zaměření podpory Grantového programu bude shodné s loňským ročníkem, budou tedy podpořeny především projekty z
oblasti neprofesionální umělecké činnosti (divadlo, hudba, tanec, výtvarné umění, literatura, film, fotografie a kulturní
dědictví), dále pak kulturní, společenské a sportovní aktivity pro děti, mládež i dospělé. Přesné znění pravidel naleznete na
webových stránkách MAS Radbuza. Alokovaná částka je tradičně stanovena na 100.000 Kč. Žádosti je možné zasílat pouze
poštou na adresu nám. ČSA 24, 333 01 Stod. Obálky označujte v levém horním rohu nápisem Grantový program 2021. Žádosti
budou přijímány v období od 14. dubna 2021 nejpozději do 31. května 2021 (rozhodující je datum a čas podání). Veškeré
přijaté žádosti budou posuzovány Grantovou komisí MAS.

Vám všem, kteří máte v plánu přípravu sportovních, kulturních či společenských událostí ve své obci, městě či okolí,
přejeme co nejpříznivější situaci a pokud možno i co nejpohodovější průběh příprav. Reportáže o podpořených akcích (nejen) z
loňského ročníku naleznete ve Zpravodajích uveřejněných na webu MAS.

GRANTOVÝ PROGRAM 2021
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DESTINAČNÍ SPOLEČNOST

Současný svět se v souvislosti s uzavřením okresů z velké části přesunul do on-line prostředí. A tak, když v rámci výletu

nemůžeme „vystrčit nos“ dál než za blízké hranice okresu, pracujeme alespoň uvnitř na svém rozvoji. V uplynulém období jsme

absolvovali mnoho webinářů na téma rozvoje cestovního ruchu, stejně tak jako konferencí s cílem „nakopnout“ cestovní ruch,

jakmile to situace umožní. V rámci činnosti destinační společnosti jsme vypustili do světa informační leták, zaktualizovali

strategický dokument, rozjeli práce na třetí etapě stopovací hry MASkou křížem krážem a spustili účet na instagramu.

S tím souvisí naše aktuální výzva směrem k vám, nadšeným amatérským fotografům a cestovatelům, informačním

centrům, zástupcům obcí i soukromého sektoru z oblasti od Kaznějova po Holýšov. Pokud byste chtěli být součástí prezentace

regionu na sociálních sítích, neváhejte nám zaslat své fotografie či obrázky z míst, na které jste právem hrdí. Nebojte se připojit

i příběhy, které jsou s vyobrazenými lokalitami spjaté. Pojďme se spojit alespoň prostřednictvím on-line sféry, když už je to

naživo tak složité.

Spojit se s námi můžete prostřednictvím e-mailu:

oplova@mas-radbuza.cz nebo bartaskova@mas-radbuza.cz

CO SE U NÁS DĚJE

https://www.mas-radbuza.cz/dotace-mas/grantovy-program/
https://www.mas-radbuza.cz/zpravodaj-mas/
http://www.stopovacka.cz/uvod
https://www.instagram.com/destinace_radbuza/
mailto:oplova@mas-radbuza.cz
mailto:bartaskova@mas-radbuza.cz
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CO NÁS ČEKÁ

V MAP STODSKO A NÝŘANSKO

S příchodem nového roku se

situace nijak nezměnila ani v rámci

realizace MAPů, žijeme a pracujeme

především v on-line prostředí. Je třeba

ocenit, že většina lektorů připravuje

kvalitní webináře v potřebných

tématech, stále je však patrná touha

po návratu k prezenčním setkáním. Tak

snad se brzy dočkáme!

Momentálně se mimo přípravy

webinářů a on-line setkání pracovních

skupin hodně věnujeme našemu

vlastnímu vzdělávání, jako je účast na

různých on-line konferencích

a tržištích nápadů a inspirací, které

následně zužitkujeme v rámci příprav

aktivit pro školy v území. A ač se to zdá

v tento čas skoro neskutečné, začali

jsme se zabývat přípravou Letní školy

a Akademie pro ředitele, které mají

proběhnout v srpnu 2021. Samozřejmě

v tuto chvíli není jisté, zda jejich

realizace bude možná, ale pevně v to

věříme. Zároveň víme, že tyto akce je

nutné připravovat s velkým

předstihem, vzhledem k tomu, že je

třeba zajistit vhodné ubytování,

lektory, doprovodný program a mnoho

dalšího. V únoru jsme proto mezi

„naše“ pedagogy vypustili informaci

o plánované realizaci a byli zvědavi na

to, zda o tyto akce vůbec bude zájem.

Ten ovšem zcela předčil naše očekávání

a i přes navýšení kapacity ubytování

máme plně obsazeno a náhradníky

v záloze. Taková odezva nás velmi těší a

vlévá nám do žil chuť chystat věci pro

„normálnější“ budoucnost, což je

v tento čas velmi potřebné.

Mimo zmíněných proběhlých

i plánovaných akcí se nám v březnu

povedlo uskutečnit další velký počin v

podobě spuštění půjčovny pomůcek

pro digitální gramotnost. Více se

dozvíte v samostatném článku níže.

PŮJČOVNA DIGITÁLNÍCH POMŮCEK
S velkou radostí vám oznamujeme, že dlouho připravovaný projekt Půjčovny

pomůcek prohlubujících digitální gramotnost byl na přelomu února a března

úspěšně spuštěn.

Pro MAP Stod a MAP Nýřany jsme zřídili půjčovnu digitálních pomůcek,

prostřednictvím kterých mohou všechny školy v území obohatit svou výuku o nové

interaktivní prvky. Spuštění půjčovny předcházel informační webinář pro zájemce,

na němž byly představeny jednotlivé pomůcky (ty popisujeme níže) a možnosti, jak

se systémem výpůjček pracovat. Tímto bychom rádi poděkovali RNDr. Jitce

Rambouskové ze ZŠ Nýřany za perfektně připravené materiály a tipy, jak potenciál

nabízených her a robotů využít na maximum.

Pro svou školu/třídu si bude moci zdarma zapůjčit sady či jednotlivé pomůcky

kdokoliv z pedagogů, a to až na tři měsíce. V jednoduchém rezervačním formuláři

stačí vyplnit základní údaje, termín výpůjčky, zvolené pomůcky a jejich počty.

Odkazy pro jednotlivé MAPy najdete na konci tohoto článku.

K dispozici je Scottie Go! - interaktivní desková hra ovládaná přes tablet, Bee

Bot – programovatelná robotická „včelka“ s tematickými podložkami,

programovatelní robůtci rozvíjející kreativitu a logické myšlení Ozobot bit a Ozobot

evo a také hlavolam Logik Town vhodný pro děti již od 4 let.

Půjčovna pro MAP Nýřany 

Půjčovna pro MAP Stod

Letní škola 2020

https://www.mas-radbuza.cz/projekty-map/map-ii-orp-nyrany/pujcovna-digitalnich-pomucek/
https://www.mas-radbuza.cz/projekty-map/map-ii-orp-stod/pujcovna-digitalnich-pomucek/
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PROGRAM ROZVOJE VENKOVA (PRV)

Začátkem měsíce března nám od MMR přišla dlouho očekávaná a zároveň potěšující zpráva, že nám byla schválena žádost
o kontrolu dodržování standardů MAS pro programové období 2021-2027. Tímto krokem jsme splnili stanovené podmínky,
které nás jako nositele SCLLD opravňují realizovat rozvojovou strategii CLLD s podporou evropských fondů.

Aktuálně pokračujeme v rozpracovávání strategie pro nadcházející období, k čemuž jsou pro nás stěžejní informace přímo
z území. S ohledem na epidemiologickou situaci jsme zatím nemohli uskutečnit osobní rozhovory se zástupci obcí, ale věříme,
že se podmínky brzy zlepší a tyto cenné podklady budeme moci získat. Podněty a otázky k připravované strategii také budou
předmětem diskuze v rámci plánované fokusní skupiny. Tímto zveme všechny, kdo by se rádi aktivně zapojili do tvorby strategie,
aby využili možnosti a podělili se o svou představu budoucího rozvoje území.

Focus group - Fokusní skupina 28. 4. 2021

Fokusní skupina se uskuteční dne 28. 4. 2021 v 15:30 na platformě ZOOM. Máte-li zájem zúčastnit se tohoto sezení

a sdílet s námi Vaše návrhy a podněty k rozvoji území, pošlete nám, prosím, do 26. 4. 2021 své kontaktní údaje na adresu:

reimann@mas-radbuza.cz.

V průběhu měsíce května 2021 bude vyhlášena další výzva v tomto programovém rámci, a to konkrétně Výzva č. 6 PRV.

V tabulce níže uvádíme FICHE, se kterými v této výzvě počítáme, a současně také aktuálně zbývající výši alokace. Rádi bychom

však upozornili, že je s ohledem na potřeby z území možné, že do termínu vyhlášení výzvy dojde k úpravám výše alokace. Již

nyní k nám přichází podněty s projektovými záměry, které žadatelé do této výzvy plánují podat. O vyhlášené výzvě včetně

jejího celého znění budeme informovat prostřednictvím našich webových stránek.

INTEGROVANÝ REGIONÁLNÍ OPERAČNÍ

PROGRAM (IROP)
Nová výzva tohoto programového rámce je předběžně naplánována na měsíc červenec. Předpokládáme, že díky 

úsporám nákladů v projektech podpořených z předchozích výzev dojde k navýšení celkové alokace a v rámci připravované 

výzvy tak zřejmě budeme moci vyhlásit více než jedno opatření. 

OPERAČNÍ PROGRAM ZAMĚSTNANOST (OPZ)
Vzhledem k tomu, že alokace tohoto programového rámce je aktuálně zcela vyčerpána, bude opět otevřen až v novém 

programovém období. Přesné podmínky pro budoucí čerpání zatím řídící orgán nezveřejnil.  

PRV

FICHE ZBÝVAJÍCÍ ALOKACE

3.3 Podpora nezemědělského podnikání 2 000 000,- Kč

3.4 Lesnická infrastruktura 2 000 000,- Kč

3.9 Neproduktivní investice v lesích 1 000 000,- Kč

3.12 Podpora obnovy a rozvoje obcí 3 789 727,- Kč

mailto:reimann@mas-radbuza.cz
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AKTIVITY PODPOŘENÉ Z OPZ
(OPERAČNÍ PROGRAM ZAMĚSTNANOST)

Z 5. výzvy MAS Radbuza na Prorodinná opatření byly podpořeny na následující dva roky Příměstské tábory Mikroregionu
Radbuza. Tábor navazuje na předchozí úspěšný projekt, který byl realizován taktéž z podpory MAS Radbuza. V roce 2020 bylo
obsazeno všech 180 míst 6 turnusech.

Na rok 2021 je připraveno 8 týdenních turnusů (1 animační, 2 jazykové a 5 sportovních). Tábory pokryjí celé letní
prázdniny a pomohou tak vyřešit rodičům program pro děti na prázdniny. O velkém zájmu rodičů i dětí svědčí fakt, že některé
turnusy byly obsazeny jen pár minut po začátku přihlašování. V současnosti máme volných pár posledních míst ve dvou
turnusech.

Během tábora děti putují po území MAS Radbuza a Mikroregionu Radbuza. V každém navštíveném místě je pro ně
připraven pestrý program. Doufáme, že nám pandemická situace dovolí tábory uskutečnit a děti si budou moci užít připravený
program.

Za Mikroregion Radbuza Zuzana Štychová



Byly to těžké časy. Na cestách nebylo
bezpečno, i když vojenská hlídka
chotěšovského ženského kláštera
premonstrátů projížděla každý den řídce
osídlenou krajinou. Bezpečím pro poddaný
lid byly pevné hradby klášterní a při každém
náznaku nebezpečí se rozezněly těžké zvony
z chotěšovských věží. Uplynulo již několik let
od slavného vítězství probošta Sulka nad
bavorskými rytíři u Hradce, ale přesto stále
hrozilo nebezpečí loupeživých nájezdů
z příhraničních oblastí a nepředvídatelných
útoků husitských vojsk toulajících se po
kraji. Lid žil ve strachu a nejistotě. Nedaleko,
severozápadně od Chotěšova, ve vsi Záluží,
právě probíhaly rozsáhlé stavební práce na
přestavbách velkého hospodářského dvora,
který patřil do majetku a správy
chotěšovského panství. Stavební práce však
pokračovaly pomalu, stále je provázely
nezdary a v den svátku svatého Jiří došlo
k velkému neštěstí. Ve vysokém a těžkém
dřevěném lešení, těsně obepínající zdi
sýpek, náhle zapraskalo. Jisticí čepy, klíny
a vzpěry popraskaly jako sirky a lešení se za
ohromného rachotu zřítilo k zemi. V tu chvíli
na něm pracovalo několik stavebních
dělníků. Žádný z nich strašlivý pád nepřežil.

Toho dne začíná osudný příběh dvou
mladých lidí, novicky Evy Felcmanové
a kováře Petra Roha z Hoříkovic. Eva, krásná
dívka z bohaté plzeňské rodiny, zasvětila svůj
život bohu. Příkladně plnila všechny úkoly
a byla vzorem i pro ostatní řádové sestry.
Právě v den sv. Jiří ji matka představená
chotěšovského kláštera požádala, aby pro
klášter v obci Hoříkovice zakoupila drobné
potřeby a pozvala místního kováře do
kláštera k okování klášterních koní. Eva byla
velmi šťastná, že může alespoň na nějakou
dobu opustit kruh hradebních zdí. Setkání
s kovářem Petrem jí však bylo osudné
a mezi mladými lidmi okamžitě vzplála
veliká láska. V příštích dnech a týdnech
hledala Eva jakoukoli záminku, jen aby
mohla alespoň na pár hodin opustit klášter.
A jak šel čas, láska Evy a Petra byla stále
silnější.
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Úryvek i kresbu jsme čerpali z knihy Baroko
v krajině aneb příběhy známé i neznámé z pera pana Karla
Drhovského, jež je součástí edice VENKOVSKÉ BAROKO. Jednotlivé
publikace pojednávají nejen o architektonické a umělecké
hodnotě barokních památek, ale také o jejich osudech
a historických osobnostech, které se k nim vážou . MAS Radbuza
je vydavatelem zmíněné publikace.

Petrův mistr však byl bystrý hospodář a neuniklo mu, že Petr často od
díla utíká a do jiné práce se nutí, jen aby od měchu, výhně a kovadliny
alespoň na chvilku zmizel. Jednoho dne se mistr rozhodl, že přijde věci na
kloub a tajně Petra sledoval. A tak oba milence přistihl a pravdu odhalil.
Druhý den se vypravil do kláštera a matce představené jako pravý a dobrý
křesťan vše vylíčil. K večeru byla již Eva v okovech klášterního vězení
mučena k pravdě a Petr propuštěn ze služby kovářské. Byl převezen za
pomoci pochopů do plzeňského vězení a do nejtemnější kobky spuštěn. Za
pár dní byl vynesen přísný trest. Eva budiž za živa zazděna ve dvoře v Záluží
a Petrovi kat provazem život ukončí. A tak se také stalo.

Asi tak jeden měsíc po popravě však v Záluží veškerá stavební smůla
zmizela. Vše se začalo dařit a přestavba dvora rychle spěchala ke svému
dokončení. To jistě zazděná Eva pořádku dbala a ochrannou ruku a štěstí
nad dělným lidem držela.

Dodnes je však ve dvoře, zvláště v podzimních sychravých večerech,
slyšet pláč a nářek zaživa pohřbené Evy.... Ach, ach, ach.

Také se traduje, že ve dvoře je velký poklad skryt, jehož strážcem je
právě jeptiška Eva. Ve velkých kruzích s malým černým psíkem chodí
a ukryté bohatství bedlivě střeží. Prý právě v jednom z těchto kruhů je
poklad zakopán. Bůh dá, že jednou někomu štěstí přinese.

Autor textu: Ivan Korec


